
با ش�مارش معكوس پاي�ان س�ال 99 و آغاز 
تعطيلات نوروزي، نگراني مجموعه متوليان 
س�لامت براي س�فرهاي ن�وروزي و گردش 
ويروس كروناي انگليسي هر لحظه بيشتر از 
لحظه قبل مي شود. حالا وزير بهداشت يك بار 
ديگر با تأكيد ب�ر اينكه مس�افرت به عنوان 
اصلي تري�ن عامل در گردش ويروس بس�يار 
مؤثر اس�ت، قاطعان�ه اعلام كرد:» ب�ه عنوان 
وزارت بهداشت مطلقاً موافق هيچ مسافرتي 
نيس�تيم.« رهبر انقلاب هم در سخنراني روز 
گذش�ته خود در روز درختكاري با اش�اره به 
اينكه امس�ال خطر كرونا بيش�تر و فراگيرتر 
است،  بر عمل به توصيه هاي ستاد ملي مقابله 
با كرونا تأكيد كردند و فرمودند:» اگر سفر را 
ممنوع كردند، مردم به س�فر نروند، بنده هم 
قطعاً مانند سال گذشته به سفر نخواهم رفت.«

ويروس كروناي انگليس��ي ح��الا ديگر در اغلب 
ش��هرهاي كش��ور خودي نش��ان داده است، اما 
اوضاع خوزستان وخيم اس��ت و ويروس جهش 
يافته اي كه ن��ه مرد و زن مي شناس��د و نه پير و 
جوان و حتي كودك، به جان مردم افتاده است. 
در چنين شرايطي س��فرهاي نوروزي مي تواند 
گردش ويروس را در كشور تسهيل كند و وضعيت 
نابسامان خوزستان را به ديگر نقاط كشور تسري 
دهد؛ اتفاقي كه اگر رخ دهد، كار از دس��ت نظام 
سلامت خارج مي شود و شايد روزهايي سياه تر 
از آب��ان ماه امس��ال و مرگ ه��اي 500 نفري را 
تجربه كنيم. طب��ق آخرين گزارش ه��ا، در 24 
س��اعت منتهي به روز جمعه 15 اسفند ۸ هزار 
و ۳۶۷ بيمار جديد مبتلا به كوويد1۹ در كشور 
شناسايي شد كه ۷02 نفر از آنها بستري شدند. 
مجم��وع بيم��اران كوويد1۹ در كش��ور به يك 

ميليون و ۶۷۳ هزار و 4۷0 نفر رسيد. در همين 
زمان، ۸1 بيمار كوويد1۹ جان خود را از دست 
دادند و مجموع جانباختگان اين بيماري به ۶0 
هزار و 512 نفر رس��يد. تا كن��ون يك ميليون و 
42۸ هزار و ۸ نف��ر از بيماران بهب��ود يافته يا از 
بيمارستان ها ترخيص ش��ده اند. ۳ هزار و ۷۶۷ 
نفر از بيماران مبت��لا به كوويد1۹ در بخش هاي 
مراقبت هاي ويژه بيمارس��تان ها تحت مراقبت 
قرار دارند. در حال حاضر 11 شهرس��تان قرمز، 
۳2 شهرس��تان نارنجي، 251 شهرستان زرد و 
154 شهرستان آبي هس��تند. شهرهاي آبادان، 
اهواز، بندر ماهشهر، خرمش��هر، دزفول، دشت 
آزادگان، رامهرمز، ش��ادگان، شوشتر، كارون و 

هويزه در وضعيت قرمز قرار دارند. 
 مطلقاً موافق هيچ مسافرتي نيستيم

س��عيد نمكي، وزير بهداشت از رس��يدن نوروز و 
سفرهاي نوروزي نگران است. وي با تأكيد بر اينكه 
مس��افرت به عنوان اصلي ترين عام��ل در گردش 
ويروس بسيار مؤثر است، افزود:» به عنوان وزارت 
بهداش��ت مطلقاً موافق هيچ مس��افرتي نيستيم. 
فكر مي كنيم مانند سال گذش��ته كه ايستاديم و 
گفتيم از 25 اس��فند فرصتي براي احيا و بازتواني 
كادر بهداشت داش��ته باشيم، امس��ال هم بايد از 
رفت و آمدها جلوگيري كنيم؛ اين در حالي است 
كه سال گذشته ويروس ووهان بود با قدرت ابتلا و 
كشندگي كمتر، اما اكنون در خوزستان صحنه هاي 
دردناكي مي بينيم. در عرض 4۸ ساعت ريه پر است 
و فرصت به ما نمي دهد. با چنين ويروس سهمگيني 

مي خواهيم مسافرت هم برويم؟«
 ناچاريم براي حفظ س�لامت مردم روي 

پروتكل ها بايستيم
نمكي با بيان اينكه مي دانيم مردم خس��ته اند و 
حوصله شان س��ر رفته و صنعت توريسم آسيب 

جدي ديده تصري��ح كرد:» همه دني��ا اين طور 
است،  ولي ناچاريم براي حفظ سلامت مردم روي 
برخي پروتكل ها بايستيم. يكي از دغدغه هاي ما 
همين تعطيلات نوروز اس��ت و پيشنهاد ما اين 
است كه تردد و مسافرت نبايد باشد. از جاده هاي 
پرازدحام و ترددهاي بي رويه و درهم آميختگي 
جمعيت آلوده از اقصي نقاط و انتقال يك ويروس 

موتاسيون يافته به شدت اضطراب داريم.«
وزير بهداش��ت با اش��اره ب��ه اينكه  ب��ا آنچه در 
خوزستان در حال رخ دادن اس��ت نمي توان به 
آينده خوشبين بود، مي افزايد:» با رئيس دانشگاه 
لرس��تان و بندرعباس صحبت مي ك��ردم و اگر 

بي توجهي كنيم، افق تاريك تري مي بينم.«
وي تلويح��اً درخواس��ت ممنوعي��ت س��فر را 
از مس��ئولان تصميم گير در س��تاد ملي مقابله 
با كرونا خواس��ت و تأكيد كرد:» واقع��اً از همه 
دست اندركاران درخواست مي كنم كه مجموعه 
بهداشت و درمان كش��ور را كه اين اندازه تحت 
فشار است بيش��تر مورد توجه قرار دهند، اينها 
س��رمايه اجتماعي هستند و س��روقامتاني را از 
دس��ت داديم كه كس��ي نمي تواند جاي آنها را 

پركند. شرمسار خانواده هاي آنها هستم.«
 ممنوعيت سفر به خوزستان

ش��هرهاي قرمز و نارنجي خط قرمز س��فرهاي 
نوروزي هس��تند. عليرضا رئيس��ي س��خنگوي 
ستاد ملي مقابله با كرونا با اشاره به اينكه استان 
خوزستان در وضعيت قرمز است، تصريح كرد:»بر 
همين اساس رفت و آمدها كاملًا محدود است و 
خودروهاي غيربومي يا نمي توانند وارد اس��تان 
شوند يا با جرايم س��نگيني مواجه خواهند شد. 
عزيزان س��اكن در خوزس��تان هم نمي توانند از 
استان خارج و به اس��تان ديگري وارد شوند. در 
مورد پروازها هم محدوديت ايجاد شده اس��ت و 

افرادي كه بخواهند از خوزس��تان ب��ا هواپيما يا 
قطار تردد كنند بايد تست منفي كرونا در دست 

داشته باشند.«
 شمارش معكوس براي ورود حدود يك 
ميليون دوز واكسن كرونا از سبد كوواكس

روند واكسيناس��يون عليه كرونا همچنان ادامه 
دارد. روز پنج شنبه 14 اس��فند ماه هم محموله 
واكسن اسپوتنيك وارد شده از روسيه در حداقل 
زمان ممكن از گمرك ترخيص و به مس��ئولان 

وزارت بهداشت تحويل شد. 
پيش از اين دو محموله واكس��ن كرونا از روسيه 
وارد كشور شده بود كه اولين محموله 1۶ بهمن 
ماه به فرودگاه امام خميني )ره( رسيد و دومين 
محموله ني��ز 25 بهمن ماه، وارد ف��رودگاه امام 
خميني )ره( ش��د. همچنين در دهم اسفندماه 
محموله واكسن كرونا ساخت كشور چين شامل 

250 هزار دوز وارد شده بود. 
حالا معاون بهداش��ت وزارت بهداش��ت از ورود 
حدود يك ميليون دوز واكس��ن كرونا از س��بد 
كوواكس مابي��ن روزهاي 2۸ اس��فند 1۳۹۹ تا 
۸ فروردين 1400 و آغاز واكسيناس��يون گروه 
دوم اولويت هاي تزريق واكسن خبر داد. رئيسي 
ادام��ه داد: »با احتس��اب توليد واكس��ن ايراني 
كرون��ا از تيرم��اه به بع��د، حجم بس��يار زيادي 
واكسن به دس��تمان مي رس��د. هدف اول ما در 
واكسيناسيون كاهش ميزان مرگ و مير است كه 
با واكسيناسيون گروه آسيب پذير محقق مي شود 

و هدف دوم نيز قطع زنجيره ويروس است.«
با اين اوصاف تا واكسيناس��يون همگاني براي 
قطع زنجيره ويروس زمان زيادي فاصله داريم 
و در دسترس ترين راهكار رعايت شيوه نامه هاي 
بهداش��تي و پرهيز از س��فر ب��راي جابه جايي 

ويروس است. 
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كاسبي با سلامت مردم در فضاي مجازي

نمکي: مطلقاً موافق هيچ مسافرتي نيستيم

عده اي فرصت طلب 

عليرضا سزاوار
ش�بكه هاي   سرک در 

اجتماعي و فضاي 
مج�ازي با شناس�ايي اف�رادي كه ب�ه دنبال 
داروهاي خاص و مكمل ه�اي ارزان قيمتند، 
يكه تازي مي كنند. هنوز زيرساخت هاي ايجاد 
و تبليغ داروخانه هاي اينترنتي به صورت مجاز 
و قانوني از سوي وزارت بهداشت فراهم نشده 
و اين اقدام غير قانوني و ممنوع است، همين 
مسئله امكان بروز سوء استفاده در شبكه هاي 
اجتماعي را براي عده اي فراهم كرده اس�ت. 

در كنار فروش مكمل هاي غذايي، داروهاي تقلبي 
هم بدون هيچ گونه مجوز قانوني خريد و فروش 
مي شوند كه نمي توان از كيفيت و سطح ايمني 
آنها اطمينان داشت و چالشي مهم براي مسئولان 

حوزه سلامت است. 
درآمدهاي نجومي فروش دارو در فضاي مجازي 
موجب شده تا تبليغات گسترده داروهاي قاچاق 
موجب ترغي��ب خريداران بدون كس��ب اطلاع 
و آگاهي لازم ش��ود. اتفاقي كه موجب ش��ده تا 
خريداران حتي به تبليغات دروغين و غيرواقعي 

داروهاي مجازي نيز اعتماد  كنند. 
افراد س��ودجو، برخ��ي عطاري ها و ب��ه تازگي 
خرازي ها ه��م تبليغات زيادي را ب��راي فروش 
محصولات داروي��ي خود انج��ام مي دهند. آنها 
مي دانند كه اغلب افراد روش هاي اصولي همانند 
ورزش كردن و رژيم گرفتن را براي كاهش وزن 

خود،كار دشواري مي دانند. 
بس��ياري از افراد ب��ه دنبال مكم��ل هايي براي 
تنومند ش��دن يكش��به و به دس��ت آوردن دارو 
بدون نسخه هس��تند و به دنبال راه هاي سريع 
براي رس��يدن هدف خ��ود مي گردن��د، اتفاقي 

كه ب��ازار پر س��ودي ب��ه برخي در ش��بكه هاي 
اجتماعي داده و به همي��ن دليل حالا خرازي ها 
هم هوس عرضه محصولات آرايشى و بهداشتى 
كرده اند؛ موضوعي كه صداي انجمن دارو سازان 

را هم درآورده است. 
در همين رابطه مش��اور هيئت رئيس��ه انجمن 
داروس��ازان ايران روز گذش��ته اظهار داش��ت: 
»متأس��فانه اين روزها ش��اهد هجمه يكپارچه 
هماهنگ و معن��ا دارى عليه جايگاه داروس��از و 
داروس��ازى در عرصه ارائه خدمات بهداشتى و 
درمانى كشور هستيم كه ش��اهد اين ادعا طرح 
دعاوى مختلف در هيئت نظارت بر فضاى كسب و 
كار، شوراى رقابت و برگزارى جلساتى در معاونت 

حقوقى نهاد رياست جمهوري است.«
محم��د بقاي��ى گفت: »دع��اوى اى ك��ه در آن 
بديهياتى همچون عرضه محصولات آرايش��ى و 

بهداشتى در س��طح داروخانه هاى كشور مورد 
ادع��اى صنفى ت��ازه وارد و البته بس��يار محترم 
خرازى قرار مي گيرد و جالب اينكه مورد استقبال 
عزيزان تصميم ساز در اين حوزه نيز قرار گرفته 
و به قولى اكثر اعضاى حاضر در چنين جلساتى 
نيز نظر بر قبول دعوا و سلب امتيازى را دارند كه 

صراحتاً در قانون به آن اشاره شده است.«
وي افزود: »متأسفانه يكى ديگر از موارد مطروحه 
موضوع عرضه محصولات مكمل دارويي يا همان 
ش��به داروها در پلت فرم هايى همچون ايكس و 
ايگرگ اس��ت. موضوعى كه در صورت تصويب 
صراحتاً با قوانين موجود كش��ور تعارض داشته، 
به ش��دت س��لامت جامعه را به خطر انداخته و 
سيس��تم توزيع يكپارچه دارويي كشور را نيز با 
مشكل مواجه كرده اس��ت و مي تواند زمينه ساز 

بروز مفسده هايى فراوان شود.«

عضو انجمن داروسازان ايران افزود: »جالب تر 
اينكه تقريب��اً در تمامى م��وارد فوق الذكر بر 
خلاف نص صريح قانون تسهيل فضاى كسب 
و كار ك��ه صراحتاً به الزام دول��ت در اخذ نظر 
صنف ي��ا انجمن ه��ا و نهادهاى م��ردم نهاد 
مربوطه اشاره دارد، متصديان امور در جلسات 
فوق الذكر نه نماينده قانونى داروسازان كشور 
را دع��وت مي نمايند و نه نظر كارشناس��ى از 
آنها مي خواهند. ولى در مقابل ش��اهد حضور 
حداكثرى نمايندگان صن��وف مدعى در اين 

جلسات هستيم.«
داروهاي مجاز فقط مي تواند توس��ط پزشك يا 
متخصص تغذيه تجويز ش��ود و عرض��ه هر نوع 
دارو، خ��ارج از داروخانه و بدون تجويز پزش��ك 
غير قانوني بوده و ممكن است نتايج ناگواري را به 

دنبال داشته باشد. 
طبق قانون ه��ر گونه تبليغات خري��د و فروش 
داروي قاچاق و غير مجاز در فضاي مجازي جرم 
تلقي مي شود و اين موضوع اهميت ويژه اي دارد. 
پليس فتا هم بارها اعلام كرده كه فضاي مجازي 
را رصد مي كند و افرادي كه به صورت غير قانوني 
نسبت به تبليغ داروهاي سنتي يا پزشكي اقدام 
مي كنند، شناس��ايي و پس از تش��كيل پرونده، 
به مراجع قضايي معرفي مي ش��وند. با اين حال 
زايش فروشنده هاي غيرمجاز دارويي همچنان 

ادامه دارد. 
فروش داروهايي كه با دفترچ��ه بيمه بايد تهيه 
كرد، به عنوان مثال برخي پماد ه��ا يا داروهاي 
جلو گيري از پوكي اس��تخوان در فضاي مجازي 
زيان بزرگ��ي به بيماران وارد ساخته اس��ت. اگر 
اين فروش��نده ها غيرمجازند، چرا تكليف آنها را 
زودتر مش��خص نمي كنيد تا بساط اين اقدامات 

غير قانوني برچيده شود؟

 بر اساس آمار منتشر شده از سوي سازمان ثبت احوال كشور در پنج 
سال اخير نام فاطمه همواره رتبه اول در فراواني نام هاي برگزيده شده 
براي دختران را داشته اس��ت، همچنين اميرعلي نيز داراي بيشترين 
فراوان��ي در نام هاي برگزيده ش��ده براي پس��ران در س��ال هاي اخير 

بوده است. 
  رئيس سازمان سنجش آموزش كشور گفت: ظرفيت پذيرش كنكور 
دكتري 1400 هنوز نهايي نشده اس��ت، اما پيش بيني مي شود حدود 
12 هزار نفر از ش��ركت كنندگان اين آزمون در دانش��گاه هاي دولتي 

پذيرش شوند. 
  نماينده مردم نائين، خور و بيابانك و عضو فراكسيون زنان مجلس 
ش��وراي اس��لامي از تصويب پوش��ش ۹0درصدي هزينه هاي درمان 
ناب��اروري در بودجه 1400 خبر داد و گفت: در كش��ور م��ا بنا بر آمار 
نزديك به 20 درصد زوجين نابارور هستند و ما در كشور ۳/5 ميليون 
زوج نابارور داريم كه مش��تاق به فرزندآوري و در انتظار تحقق رؤياي 

مادري هستند. 
  مدير عامل س��ازمان مديريت ميادين ش��هرداري ته��ران درباره 
اجراي طرح نوروزي »تهران 1400« اظهار داش��ت: اين طرح در چند 
نوبت به مرحله اجرا در مي آيد كه نوبت نخست آن از 1۶ اسفند شروع 
مي ش��ود و در مرحله اول اين طرح، انواع كالاهاي فرآوري شده با 12 
درصد تخفيف نسبت به قيمت مندرج براي مصرف كننده روي كالا در 
ميادين ميوه و تره بار عرضه مي شود و به مدت يك ماه تا 1۶ فروردين 

ادامه خواهد داشت. 
 معاون حقوقي و مجلس س��ازمان تأمين اجتماعي گفت: ۹0 هزار 
ميليارد تومان در قالب تبصره 2 بند و بودجه 1400 به سازمان تأمين 

اجتماعي اختصاص يافت. 
  شهردار تهران در مورد كمبود قطار مترو گفت: در هفته جاري قطار 
ملي با حضور رئيس جمهور رونمايي مي شود و اين موضوع خبر خوشي 
براي تهران است. 1500 تا 2 هزار واگن براي اينكه سرويس مناسبي به 
شهروندان ارائه دهيم و سرفاصله حركت قطارها كاهش يابد كم داريم 
كه تأمين اين واگن ها در دستوركار است. همچنين ۶۳0 واگن قرار است 

از چين وارد شود و قراردادهايي با شركت واگن سازي نيز داريم. 
 رئيس مركز تش��خيص و پيش��گيري از جرائم س��ايبري پليس فتا 
ناجا گفت: مجرمان سايبري با نصب برنامه هاي رسيدساز جعلي روي 
گوشي هاي هوشمند يا تبلت بدون واريز هيچ گونه وجهي فقط با نشان 

دادن رسيد واريز از شهروندان و كسبه كلاهبرداري مي  كنند. 
 معاون س��اماندهي ام��ور جوان��ان وزارت ورزش و جوان��ان درباره 
سايت هاي همسريابي اظهار كرد: صحت سوابق و اطلاعات ارائه شده در 
سايت ها و كانال هاي همسريابي مشخص نيست. در حال حاضر هيچ 
نهادي براي صدور مجوز اين مجموعه ها وجود ندارد و از اين رو نظارتي 
روي آنها ش��كل نمي گيرد و همين امر منجر به اخاذي اين سايت ها از 

مردم شده است. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

حسین سروقامت

گرانی در عين فراوانی باید چاره شود
رهبر انقلاب: اجناس مانند ميوه ها فراوان است، اما قيمت ها 
بسيار بالا است كه سود اين قيمت بالا هم به جيب باغداران 
زحمتكش نمي رود بلكه نصيب دلال ها و واسطه هاي سودجو 

مي شود و ضرر آن به مردم مي رسد
رهب�ر معظم انق�لاب پس از كاش�ت دو اصل�ه نهال مي�وه در روز 
درخت�كاري گفتن�د: گراني و مش�كل معيش�تي م�ردم راه  حل 
دارد، در جلس�ات متع�دد اي�ن را ب�ه مس�ئولان تذك�ر داديم. 
به مناسبت روز درختكاري و هفته منابع طبيعي، رهبر معظم انقلاب 

اسلامي روز گذشته دو اصله نهال ميوه كاشتند. 
حضرت آيت الله خامنه اي س��پس در س��خناني، گياه و فضاي سبز را 
عاملي مهم در زندگي و در س��اخت تمدن بش��ري خواندند و با اشاره 
به ريش��ه هاي معرفتي و ديني توجه به محيط زيست گفتند: كاشتن 
درخت و نشاندن نهال از جمله حسناتي است كه در شرع مقدس اسلام 
بر آن تأكيد شده است.   رهبر انقلاب اسلامي به اهميت محيط زيست در 
قانون اساسي نيز اشاره و خاطرنشان كردند: فعاليت هاي محيط زيستي، 
فعاليت هاي ديني و انقلابي است و نبايد به آنها نگاه تجملاتي و تزئيني 
شود.  ايش��ان تنوع زيس��تي و اقليمي كشور را بس��تري مناسب براي 
فعال ش��دن آحاد مردم و جوانان در زمينه محيط زيست خواندند و با 
ابراز تأس��ف از تخريب جنگل ها، منابع طبيعي و سفره هاي زيرزميني 
به دست افراد سودجو تأكيد كردند: تخريب محيط زيست بلاي بزرگي 
است كه آينده بشر را هدر مي دهد، بنابراين مسئولان و همه مردم بايد 
در مقابل آن بايس��تند.  حضرت آيت الله خامنه اي با اشاره به حوادثي 
مثل آتش سوزي جنگل ها يا خشك شدن درياچه ها و تالاب ها گفتند: 
اين حوادث قابل پيشگيري است و مسئولاني كه به وظايف خود عمل 
نمي كنند، دچار تقصير هستند.  رهبر انقلاب اسلامي در بخش ديگري 
از سخنانشان به مسئله كرونا در آستانه سال نو پرداختند و گفتند: سال 
گذشته در ايام عيد، مردم عزيز به توصيه ها كاملًا عمل و بلاي بزرگي را 
از سر كشور دور كردند، اما امسال خطر بيشتر و فراگيرتر است، بنابراين 
امسال هم همگان توصيه ها را رعايت كنند.  ايشان تأكيد كردند: هر چه 
س��تاد ملي مقابله با كرونا اعلام كرد بايد عمل شود. اگر سفر را ممنوع 
كردند، مردم به س��فر نروند، بنده هم قطعاً مانند سال گذشته به سفر 
نخواهم رفت.   حضرت آيت الله خامنه اي با اشاره به مشكلات معيشتي 
مردم در اثر كرونا گفتند: اگر كرونا ادامه پيدا كند مشكلات معيشتي 
بيشتر خواهد ش��د، بنابراين بايد با همكاري همه، اين بيماري هر چه 
زودتر برطرف شود.  رهبر انقلاب اسلامي با ابراز ناخرسندي از گراني ها 
و مشكلات معيشتي  افزودند: اين وضع در آستانه عيد غصه بزرگي ايجاد 
كرده است. البته اجناس مانند ميوه ها فراوان است، اما قيمت ها بسيار بالا 
است كه سود اين قيمت بالا هم به جيب باغداران زحمتكش نمي رود، 
بلكه نصيب دلال ها و واسطه هاي س��ودجو مي شود و ضرر آن به مردم 
مي رسد.  ايشان با تأكيد بر اينكه مسئولان بايد مشكل معيشتي و گراني 
را حل كنند، گفتند: اين مشكلات، همه راه حل دارد و بار ها در جلسات 
متعدد اين نكات را تذكر داده و راه حل هاي مورد نظر كارشناسان را به 

مسئولان گفته ايم. 

قديمي ترها! دس�ت مريزاد كه ب�ه ما ياد داديد ب�ه بزرگ ترها 
احترام بگذاريم، دست و روي خود را با صابون بشوييم، صبح  ها 

به همه سلام كنيم و. . . 
اما فقط همين؟ امروزه اين قبيل آموزش ها نياز نس�ل جوان ما 

را برآورده مي كند؟
چرا از آموزش هاي بنيادين سخن نگوييم؟

ما »نگاه كردن« بلديم؟!
به هيچ وجه؛ در حالي كه »نگاه« بيش از هر چيز به آموزش نياز 
دارد. باور نمي كنيد؟ يك روز، صبح تا غروب با دقت به پديده ها 

بنگريد. غوغايي در درون شما برپا مي شود  كه نگو و نپرس!
ما سَرسري مي بينيم، عميق نگاه نمي كنيم. اگر نگاه مي كرديم، 
اينقدر با طبيعت قهر نبوديم. در حالي كه نقاشي هاي غارنشينان 

نشان مي دهد كه حتي آنان نيز با نگاه بيگانه نبوده اند. 
ناز شست قديمي ترها! اما هنوز مسائل مهمي وجود دارند كه 

آموزش آنها به نسل جوان واقعاً ضروري است. 

258

كاشت 100 ميليون درخت 
براي كمك به معيشت محرومان 

۱۰۰ ميلي�ون درخ�ت ب�راي كم�ك ب�ه معيش�ت محروم�ان ب�ا 
كمك ه�اي مردم�ي و حمايت ه�اي خيري�ن غ�رس مي ش�ود. 
وحي��د جلال پور، دبير پوي��ش »درخت ياري« اظهار داش��ت: پويش 
درختكاري طي 20 روز گذشته با همكاري تش��كل ها و سازمان هاي 
مردم نهاد فعاليت خ��ود را آغاز كرده و تاكن��ون 200 گروه مردمي به 
اين پويش پيوسته اند.  وي افزود: همچنين تاكنون 20۷ هزار درخت 
و به نوعي ۷00 هكتار درخت باغي از طريق اين پويش كاشته ش��ده و 
2هزارو۳00 نفر از محرومان كشور از طريق اين پويش بهره مند شده اند 

و ان شاءالله گره از مشكلات آنها باز خواهد شد. 
دبير پويش درختكاري با اش��اره ب��ه اينكه پيش بين��ي مي كنيم تا 
پايان اسفند بيش از يك ميليون درخت از طريق اين پويش كاشته 
ش��ود، گفت: تاكنون اس��تقبال زيادي از برگزاري اين پويش انجام 
گرفته به طوري كه يك خير به تنهايي هزينه كاشت 50 درخت را بر 

عهده گرفته است. 
جلال پور خاطر نشان كرد: هزينه و سرانه كاش��ت هر درخت به طور 
متوسط ۳0 هزار تومان اس��ت و اين هزينه براي نخل هاي بزرگ 200 
هزار تومان و براي درختي مانند به ليمو 50 هزار تومان در نظر گرفته 
شده است و خيرين اين مبالغ را براي كمك به محرومان در قالب كاشت 
درخت مي پردازند. همچنين پويش هاي درختكاري در حال حاضر در 
سراسر كشور آغاز شده و پيش بيني مي كنيم كه از اين طريق به كاشت 
100 ميليون درخت برسيم.  وي با بيان اينكه نگاه و برنامه هاي ما به اين 
صورت بوده كه پيش بيني مي كنيم تا پنج سال آينده به كاشت 100 
ميليون درخت از طريق برگزاري اين پويش دست يابيم، گفت: البته با 
استقبالي كه در حال حاضر از اين پويش انجام گرفته گمان مي كنيم در 

كمتر از سه سال به اين موضوع دست يابيم. 
همچنين محمد ناصري فر، مسئول هنري و رسانه اي پويش درخت ياري 
با اشاره به اينكه اين پويش مردمي سال هاست در زمينه محيط زيست 
فعاليت مي كند و تصميم گرفته است ميان محيط زيست و معيشت مردم 
با كاشت درختان مثمر يك رابطه مثبت ايجاد كند، به مهر گفت: با اين 
هدف جمعيت درخت ياران در مسير كاشت يك ميليون درخت مثمر 
و بومي تا پنج سال آينده برنامه ريزي كرده است.  وي افزود: اين حركت 
جهادي با همراهي هيئات، گروه هاي جهادي و اقشار مختلف مردمي 
به خصوص اقشار كمتر برخوردار انجام مي گيرد.  ناصري فر شيوه كار اين 
پويش را در اختيار قرار دادن گونه هاي بومي و مثمر منطبق با شرايط 
اقليمي هر منطقه ايران به داوطلبان عنوان كرد و گفت: حمايت هاي اين 
مجموعه از درخت ياران را بر اساس امضاي يك تفاهمنامه مكتوب است 
و در اين تفاهمنامه تأكيد مي شود كه نگهداري از درختان كاشته شده از 
كاشت آن مهم تر است به همين دليل پس از مرحله كاشت هم بر نحوه 

نگهداري از گونه هاي كاشته شده نظارت داريم. 
ناصري افزود: درخت ياران حتماً احراز صلاحيت مي شوند و در نحوه 
آبياري و نگهداشت كاملًا توجيه مي شوند و طي دوره پنج ساله بر كار 

آنها نظارت صورت مي گيرد. 
وي درخصوص نحوه رس��يدن اين محص��ول به دس��ت نيازمندان و 
برنامه هاي تأمين معيش��ت پوي��ش از طريق درخت��كاري گفت: در 
تفاهمنامه اي كه با درخت ياران به امضا مي رس��د، قيد شده است كه 
10 درصد از محصول درختان به نيازمندان اختصاص مي يابد و مابقي 
محصول آن متعلق به خود شخص است و به اين طريق مسئوليت پذيري 

در قابل نگهداشت درختان هم جدي تر مي شود. 
ناصري فر يادآور شد:  در انتخاب درختان از يك گروه متخصص كمك 
گرفته ش��ده تا درختان مهاجم و غيربومي وارد عرصه هاي ش��هري و 
طبيعي كشور نشود، حتي در برخي از مناطق پيش از كاشت درختان 
گونه هاي بومي مهاجم را قطع مي كنيم تا به درختان بومي كاشته شده 

آسيبي وارد نكنند و كمكي به حفظ محيط زيست كرده باشيم. 
از جمله حاميان پويش درخت ياري، بنياد علوي اس��ت و اين پويش 
تاكنون در 1۶ استان كش��ور موفق به كاش��ت ۷۷هزارو2۹0 درخت 

شده است كه اين درختان ۸5۶ خانواده را بهره مند كرده است. 

وزارت آموزش و پرورش: مدارس كشور
سال آینده بازگشایي خواهند شد

پ�رورش  و  آم�وزش  وزارت  ابتداي�ي  آم�وزش  مع�اون 
گف�ت: آم�اده بازگش�ايي م�دارس تح�ت ه�ر ش�رايطي 
هس�تيم، زي�را نگران�ي م�ا س�طح س�واد دانش آموزان اس�ت. 
رضوان حكيم زاده با اشاره به وضعيت بازگش��ايي مدارس ابتدايي در 
كشور تأكيد كرد: آمادگي كامل براي بازگشايي مدارس كشور در سال 
آينده تحت هر شرايطي وجود دارد.  وي افزود: تصور اينكه كودكي كه 
شناختي از دنياي مدرسه ندارد از طريق گوشي يا تبلت حروف الفبا را 
به طور كامل ياد بگيرد، غير قابل قبول است، حتي كشورهايي كه در امر 
آموزش پيشرو هستند، به رغم اينكه دسترسي هاي خوبي در زمينه هاي 
فناورانه از جهت سرعت و پهناي باند داشتند، مدارس را در دوره ابتدايي 
با حفظ پروتكل هاي بهداشتي بازگشايي كردند.  معاون آموزش ابتدايي 
وزارت آموزش و پرورش گفت: ما نيز به دليل دغدغه جدي كه راجع به 
آموزش دانش آموزانمان داشتيم در ستاد ملي كرونا پيشنهاد كرديم و 
تصويب شد و در مناطق روستايي، عشايري و حاشيه شهر كه خانواده ها 
نمي توانند كمك كننده باش��ند به صورت محدود توانس��تيم جريان 
آموزش را به صورت حضوري براي پايه هاي اول و دوم برگزار كنيم.  وي 
بيان داشت: ما به شدت نگران سطح سواد يك نسل هستيم و كودكاني 
كه امروز كلاس اول هستند، اگر پايه سواد ضعيفي داشته باشند بناهاي 
بعدي خوب شكل نخواهد گرفت و ممكن است در آينده آنها تأثيرگذار 
باش��د،بنابراين اميدواريم با ارزيابي صحي��ح و برنامه هاي مداخله اي 

بتوانيم تا حد زيادي نگراني ها را برطرف كنيم. 


